
Обикновено дните на 
януари са пълни с оценки за 
изминалите 12 месеца, а също 
така и с прогнози за новата 
календарна година. И този 
месец не направи изключение. 
Сред многобройните анализи и 
прогнози за 2023 г. вниманието 
на коментаторите неслучайно 
се насочва към компетентните 
и аналитични доклади на 
Организацията на обединените 
нации (ООН) засягащи 
основни аспекти от развитието 
на света през настоящата 
година. Особено атрактивни и 
актуални са прогнозите на най-
авторитетния световен форум 
за икономическото бъдеще на 
тази година.

Подобен интерес предизвика 
и публикуваният на 25 януари 
доклад на ООН за планетарната 
ситуация и перспективите за 
икономиката на настоящите 
12 месеца. В него има доста 
песимистични прогнози – като 
тази, че глобалният стопански 
ръст ще спадне от скромните 3 
процента за миналата 2022 г. до 
1.9% през настоящата. 

Същевременно докладът 
прогнозира, че „ускоряване на 
ръста на Китай, ще стимулира 
този на цяла Източна Азия“. 
Аргументите? Според експертите 
на ООН това ще се дължи 
на „оптимизирането на 
противоепидемичните мерки 
и въвеждането на условия в 
подкрепа на икономическото 
развитие, като на следващ етап 
вътрешното търсене в Китай 
ще се повиши и е възможно 
през тази година икономиката 
му да реализира 4,8-процентов 
ръст“. И още: „Китайският 
икономически ръст, се казва 
в доклада, оказва важно 
въздействие върху множество 
източноазиатски страни. 
Предвижда се възстановяването 
на китайската икономика да 
подкрепи общия ръст на  
целия регион“.

Петър Герасимов

Локомотив на 
Изтока, локомотив 
на света
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2Важни участници в 
глобалното управление
По покана на аржентинския 
президент Алберто Фернандес  
китайският президент Си Дзинпин 
изнесе видео реч на 7-ата 
среща на върха на Общността 
на латиноамериканските и 
карибските държави, която се 
проведе в Буенос Айрес.

Финансовите пазари  
в Хонконг готови  
за голям скок 
Хонконгската борса HKEX проведе 
церемония по откриване на живо 
за първи път от 2020 г. Акциите и 
златото в Хонконг се повишиха, 
като индексът Hang Seng нарасна 
с 341,72 пункта, а златото също 
отбелязва ръст на цената. 
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Филмовата индустрия  
през последните 10 години

Музеите в селата  
в провинция Джъдзян  

I стр. 8 – 9
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Красимир Симеонов: 
Създаването на Център  
за китайска медицина  
е моя стара мечта

Китайските хвърчила:  
да полетиш като птиците
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новини

Над 36 млрд. долара кредити за 
научни и технологични иновации

итайската банка за развитие е 
предоставила общо 261,9 мили-
арда юана (38,68 милиарда дола-
ра) кредити в подкрепа на науч-
ните и технологичните  0 инова-
ции в страната през 2022 г., съ-

общиха от финансовата институция.
Над 90% от кредитите са средносроч-

ни и дългосрочни. С тях са финансирани 
проекти главно в сектори като разработка 
и производство на интегрални схеми, био-
логично развъждане, аерокосмическа на-
ука и технологии и интелигентни роботи.

К

Важни участници в 
глобалното управление

Бизнесът с услуги в Китай  
с ръст от 12,9% за 2022 г.

П

С

о покана на ар-
жентинския пре- 
зидент Алберто 
Фернандес ки- 
тайският прези- 
дент Си Дзинпин 

изнесе видео реч на 7-ата 
среща на върха на Общ-
ността на латиноамерикан-
ските и карибските държа-
ви, която бе открита на 24 
януари в Буенос Айрес.

Страните от Латинска 
Америка и Карибския ре-
гион са важни участници 
в глобалното управление. 
Както сега, така и в бъде-
ще Китай подкрепя инте-
грацията им и отдава го-
лямо значение на отноше-
нията с тях. 

В момента все повече 
страни от Общността са 
се включили в съвместно-
то изграждане на „Един по-
яс, един път“ и китайската 
инициатива за глобалното 

тойността на тър-
говията с услу- 
ги в Китай е на-
раснала с 12,9% 
на годишна база 
през 2022 годи-

на, показват данни на Ми-
нистерството на търговия-
та от днес. 

Общата стойност на тър-
говията възлиза на 5,98 три-
лиона юана (884,3 милиар-
да долара), според данните. 

Износът на услуги се е 
увеличил с 12,1% на годиш-
на база до около 2,85 трили-
она юана през периода, до-
като внесените услуги въз-
лизат на 3,13 трилиона юа-
на, което е с 13,5 процента 
повече от преди година, и е 
довело до дефицит от 275,71 
милиарда юана. 

Търговията с наукоемки 
услуги е била на стойност 
2,51 трилиона юана през 

развитие и сигурност, посо-
чи китайският лидер.

„Единствено чрез со-
лидарността и сътрудни-
чеството можем заедно да 
се справим с предизвика-
телствата и да преодолеем 
трудностите. Пекин е готов 
да продължи да работи с 

латиноамериканските и ка-
рибските държави в поддър-
жането на общите човеш-
ки ценности за мир, разви-
тие, справедливост, демо-
крация и свобода, както и 
в изграждането на общност 
на споделена съдба“, подчер-
та още Си Дзинпин.

2022 г., което е ръст от 7,8% 
на годишна база. Износът 
на такива услуги се е уве-
личил с 12,2% до 1,42 три-
лиона юана, воден от кате-
гории като възнаграждения 
за интелектуална собстве-
ност, компютърни и инфор-
мационни услуги. 

Пътническите и транс-
портни услуги са продъл-
жили да се възстановяват 
през периода, като търго-
вията в този сектор е на-
раснала с 8,4% спрямо пре-
дходната година до около 
855,98 милиарда юана, по-
казват данните.

П

Електронната търговия 
се развива стабилно

О

Китай и Япония 
нормализираха 
издаването на 
туристически визи

т 29 януари Ки-
тай възобнови 
издаването на 
туристически 
визи за япон-
ски граждани. 

„Тъй като японското по-
солство в Китай възобнови 
издаването на визи за ки-
тайски граждани, имигра-
ционните служби поднови-
ха приемането на молбите 
за визи за японски пътни-
ци. 72/144-часовата безви-
зова транзитна политика 
също ще бъде възстано-
вена“, се казва в съобще-
нието на Държавната ад-
министрация по имигра-
ционни въпроси. 

Япония е една от пър-
вите страни, които нало-
жиха ограничения за вли-
зане на китайски туристи, 

след като Пекин премахна 
мерките срещу COVID-19, 
но бързо промени позици-
ята си, тъй като вътреш-
ният туризъм и свързаните 
с него индустрии изразиха 
остро недоволство. 

За разлика от положи-
телното развитие меж-
ду Китай и Япония, дру-
ги страни, като Франция 
и Южна Корея, наложиха 
нови ограничения за ту-
ристи от Китай. 

Франция удължи за-
дължителните тестове за 
COVID-19 за пътуващите 
от Китай до 15 февруари, 
съобщи „Ройтерс“.

Южна Корея заяви, че 
ще продължи да ограни-
чава влизането на кратко-
срочни пътници от Китай 
до края на февруари. 

рез 2022 г. он-
лайн продаж-
бите на дреб-
но в Китай от-
читат стабилен 
растеж, дости-

гащ 13,79 трилиона юана 
– увеличение от 4% на го-
дишна база. В това число 
продажбите на селскосто-
пански продукти са били 
на стойност 531.38 милиар-
да юана, или ръст от 9.2%. 

Данните бяха съобще-
ни неотдавна на прескон-
ференция на Министер- 

ството на търговията.
Нови форми и модели 

на електронната търго-
вия възникват непрекъс-
нато. Броят на излъчвани-
ята на живо на големите 
платформи за електрон-
на търговия е надхвърлил 
120 милиона, а зрителите 
им са били близо 1,1 три-
лиона. Освен това на тях 
са били предложени общо 
над 95 милиона различни 
продукта, съобщиха още 
от Министерството на тър-
говията.
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评：中国“开门红”为世界经济增添暖意
新华社北京1月30日电 

题：中国“开门红”为世界经
济增添暖意

航班高铁飞驰穿梭，热
门景点人头攒动，网红餐厅
千人等号，影院剧场座位爆
满……红红火火的节日盛
景向世界展现了一个充满生
机、蓬勃向上的中国。全球
第二大经济体持续释放发
展潜能，为低迷的世界经济
注入动力、信心和确定性。

井喷式消费拉动需求，
惠及全球

兔年春节期间，仅国内
旅游就创造了3.08亿人次
出游的疫 情以来最高记
录。从交通客运到影院票
房，从境内外旅游到线上
线下零售，各平台消费数据
均在接近或恢复至疫情前
水平，一些行业领域甚至大
幅超过疫前水平。美国消
费者新闻与商业频道网站
称：“随着许多人涌向景点、
观看烟花表演、挤进餐厅
和酒店，被压抑的需求正在
释放。”井喷式消费反弹有
力拉动了内需，也为各国创
造了巨大商机。中欧班列进
口商品超市内，来自欧洲的
商品成为中国人春节走亲
访友的礼品；以中老铁路为
代表的西部陆海新通道班
列给中国消费者带来了新
鲜的热带水果；泰国等国为
欢迎中国游客在城市中心
挂上灯笼，纷纷推出兔年元
素……这个春节，中国人买
全球、游全球为世界经济注
入复苏动力，彰显出全球第
二大消费市场和第一大网

财政政策积极有为 重点支出保障有力——财政部公布
2022年全国财政收支情况

新华社北京1月30日电
财政部30日公布了2022年
全国财政收支情况：全国
一般公共预算收入超20万
亿元、支出超26万亿元。
数据如何解读？

“2022年，预算执行情
况总体良好。”在当日财政
部召开的网上新闻发布会
上，财政部有关负责人如
是说。

数据显示，2022年，全
国一般公共预算收入比上
年增长0.6%，扣除留抵退
税因素后增长9.1%。其中，
全国税收收入比上年下降
3.5%，扣除留抵退税因素
后增长6.6%。

“受国内外错综复杂因
素影响，去年二季度经济
下行压力加大，叠加实施
大规模增值税留抵退税政
策，税收收入一度大幅下
滑；下半年随着稳经济一
揽子政策和接续措施逐步
落地见效，工业、服务业生

产经营等经济活动总体上
有所恢复，全年相关税种
实现不同程度增长。”财政
部有关负责人说。

据 这 位 负 责 人 介
绍，2022年，各项税费政
策措施早出快出，形成组
合效应，预计全年新增减
税降费和退税缓税缓费达
4.2万亿元。其中，增值税
留抵退税约2.4万亿元，力
度是近年来最大的。

从具体税收收入项目
来看，国内增值税比上年
下降23.3%，扣除留抵退
税因素后增长4.5%；国内
消费税、企业所得税、个
人所得税分别比上年增长
20.3%、3.9%、6.6%。

中国社科院财经战略
研究院财政研究室主任何
代欣表示，去年全国一般
公共预算收入超20万亿
元，这一成绩来之不易。去

络零售市场的独特魅力。
超预期复苏提振信心，

鼓舞世界
信心比黄金更加珍贵。

当今世界经济面临疫情跌
宕、通胀高企、需求转弱、
地缘冲突以及能源粮食安
全等多重挑战。中国春节消
费热潮及其折射的经济超
预期复苏令人振奋，为全球
经济复苏注入了稀缺的信
心资源。股市投资是感知
经济信心的先导指标，香港
恒生指数连续6周上涨，本
月上涨14%更是“标志着至
少三十年来的最佳开局”。诸
多迹象表明，全球资金正涌
入中国市场，投资者对中国
经济的看多预期显著转强。

彭博社分析指出，交易者受
到中国经济增长势头的鼓
舞，他们的乐观情绪主要来

自中国疫情防控政策优化
调整以及春节零售、旅游、
票房等消费数据的强劲反

弹。《印度时报》网站报道
说，中国国内经济活动恢复
到疫情前水平，这对全球贸
易和经济来说是个好消息，
全球市场正出现普遍的乐
观情绪，进而形成一种推动
一切如常的势头。

对冲世界不确定性，未
来可期

中国正以其自身增长的
确定性为动荡的世界经济
巨轮提供稳定之锚。春节“
开门红”源自中国人的乐观
预期，源自中国经济稳中向
好、长期向好的基本面支
撑。据联合国报告最新预
测，今年中国经济增长将加
速达到4.8%，成为带动区
域经济增长的龙头。新加坡
《联合早报》报道称，随着
今年欧美经济下行，中国经
济有望肩负起推动全球经
济增长的重任。稳定、可预
期的政策环境是确定性的
重要来源，中国着力扩大国
内需求的配套政策持续发
力，致力于高质量发展的理
念坚定不移，通过高水平开
放构建内外共赢格局的决
心从未改变。外媒普遍认
为，随着消费需求加速回暖
和中央经济政策效应叠加，
社会活力和经济潜能得到
进一步释放的中国，将继续
成为推动世界经济复苏的“
发动机”和“稳定器”。

春节消费是 观察中国
经济的一扇窗口。春节消
费火爆再次印证了中国经
济的韧性与活力。中国“开
门红”为世界经济增添浓
浓暖意。

年财政收入形势，一方面
体现了财政政策积极主动
作为、留抵退税等政策发
挥效用，另一方面也体现了
经济复苏对财政收入的重
要影响。

财政支出方面，2022
年，全国一般公共预算支
出260609亿元，比上年增
长6.1%。其中，中央一般公
共预算本级支出比上年增
长3.9%；地方一般公共预
算支出比上年增长6.4%。

“各级财政部门加强财
政资源统筹，保持必要支
出强度，大力优化支出结
构，为统筹疫情防控和经
济社会发展提供必要财力
支撑，民生等重点领域支
出得到有力保障。”财政部
有关负责人说。

具体来看，2022年，教
育支出39455亿元，比上
年增长5.5%；科学技术
支出10023亿元，比上年
增长3.8%；社会保障和

就业支出36603亿元，比
上年增长8.1%；卫生健康
支出22542亿元，比上年
增长17.8%；交通运输支
出12025亿元，比上年增
长5.3%。

在何代欣看来，财政的
每一份收与支，都可以反
映经济运行形势和国家政
策导向。稳增长、促发展、
惠民生等都离不开公共财
政的支撑与保障。

展望2023年，积极的财
政政策如何发力备受关
注。对此，财政部有关负
责人表示，今年将适度加
大财政政策扩张力度，在
财政支出强度上加力、在
专项债投资拉动上加力、
在推动财力下沉上加力；
提升政策效能，完善税费
优惠政策，优化财政支出
结构，加强与货币、产业、
科技、社会政策的协调配
合，形成政策合力，推动经
济运行整体好转。

1月24日，江苏省泰州市海陵区小鹰扬剧团在泰州老街古戏台表演扬剧 
《珍珠塔·赠塔》选段

1月22日，游人在山东省临沂市沂蒙山龟蒙景区新
春庙会上游玩
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Безмитните продажби 
на островите на Хайнан 
достигнаха 1,56 милиарда 
юана по време на празниците
Тази година по време 
на Пролетния фестивал 
потреблението, свързано 
с политиките за безмитно 
пазаруване при напускане 
на островите на Хайнан, 
продължава да е изключително 
популярно сред туристите. 
Според статистиката на 
митниците на град Хайкоу  
от 21 до 27 януари са 
регистрирани безмитни покупки 
на обща стойност 1,56 милиарда 
юана, като броят на купувачите 
е 157 000 души.

Финансовите пазари в Хонконг 
се готвят за голям скок 

Важно търговско партньорство 

Х

Н

онконгската бор-
са HKEX проведе 
неотдавна церемо-
ния по откриване 
на живо за пър-
ви път от 2020 г., 

за да отбележи първия ден 
на търговия от годината на 
Заека. Акциите и златото в 
Хонконг се повишиха, ка-
то индексът Hang Seng на-
расна с 341,72 пункта, за да 
отвори на ниво от 22 386,37, 
а златото също отбелязва 
ръст на цената. Китайско-
то дружество за обмен на 
злато и сребро, операторът 
на злато в Хонконг, също 
проведе церемония по от-
криването на живо. Стату-
тът на Хонконг като между-
народен финансов център е 
стабилен и има светла перс-
пектива.

Пол Чан, финансов се-
кретар на правителството 
на спецрайона, заяви на це-
ремонията по откриването 

а 24 януари в ар-
жентинската сто-
лица Буенос Ай-
рес се проведе 
7-ата среща на 
върха на Общ-

ността на латиноамерикан-
ските и карибските държа-
ви. Аржентинският външен 
министър Сантяго Кафи-
еро в интервю за Китайска-
та медийна група заяви, че 
Китай е важен търговски 
партньор на Аржентина и 
той очаква двете страни да 
развиват сътрудничество в 
сферата на икономиката и 
търговията.

Кафиеро припомни, че 
миналата година бе отбе-
лязана 50-ата годишнина 
от установяването на ди-
пломатически отношения 
между Аржентина и Китай, 
което е крайъгълен камък 
в развитието им. Държав-
ните глави на двете страни 
се срещнаха два пъти през 

2022 г., което се случва ряд-
ко в рамките на една годи-
на, подчерта Кафиеро.

Той каза също, че очак-
ва Аржентина, както и ла-
тиноамериканските държа-
ви да развиват задълбочени 
отношения с Китай.

Аржентина не само уча- 
ства в общото изграждане 
на „Един пояс, един път“, 
но е и кандидат за сътруд- 

ничеството с БРИКС, посо-
чи още аржентинският вън-
шен министър.

Той отбеляза, че сътруд-
ничеството между Аржен-
тина и Китай е с голям по-
тенциал в различни области 
и очаква да се засили кул-
турният обмен. Кафиеро по-
жела и всичко най-хубаво 
на китайския народ през но-
вата година.

на HKEX, че въпреки нес-
табилността на световните 
пазари през последната го-
дина, финансовите пазари 
в Хонконг са показали го-
ляма устойчивост, работей-
ки организирано и стабил-
но. Той вярва, че през нова-
та година на Заека финан-
совите пазари ще отчетат 
благоприятен растеж.

Никола Агузин, главен 
изпълнителен директор на 
HKEX, заяви, че борсата 
ще продължи да помага на 
китайския капитал да ста-
не глобален, да предоставя 
китайски възможности на 
международните инвестито-
ри и да спомогне за привле-
кателността и разнообрази-
ето на пазара в Хонконг.

С

Ресторантьорската 
индустрия се 
възстанови бързо

Локомотив на Изтока, 
локомотив на света

екторът на ус-
лугите в Китай 
набира скорост 
през първите ме-
сеци на 2023 г.  
В югозападния 

град Чънду в ресторантите 
и магазините се наблюда-
ва видимо увеличение на 
клиентите.

Навлизайки в новата 
година, услугите за хранене 
в Чънду, Югозападен Ки-
тай, също отбелязват си-
лен скок. Една от най-го-
лемите вериги за хуогуо 
в града, „Сяолонкан“, за-
почва календарната годи-
на, като отбеляза над 50% 
увеличение на приходите 
на годишна база по време 
на тридневната новогодиш-
на ваканция от 31 декем-
ври до 2 януари.

„С коригирането на по-
литиките за превенция и 
контрол на COVID-19 в 
цял Китай ресторантьор-
ската индустрия определе-
но се възстанови изключи-
телно бързо. В същото вре-
ме новогодишните и про-
летните празници укрепи-
ха доверието на потреби-
телския пазар. 

Веригата търговски цен-
трове SKP също откри своя 
клон в Чънду през декем-
ври 2022 г. Официалното 
откриване съвпадна точно 
с момента, когато Китай 
облекчи мерките за кон-
трол на COVID. Големият 
мол предлага доста избор 

за пазаруване за премиум 
и луксозни продукти. В по-
следните дни търговски-
ят център привлича около 
100 000 посетители на ден.

Ли Сяочън, генерален 
мениджър на SKP Чън-
ду и Си‘ан, казва, че тър-
говският център разчита 
много на дисплеите и де-
корациите за привличане-
то на вниманието на ку-
пувачите и създаване на 
празнична атмосфера у 
клиентите.

„Много купувачи ид-
ват и оценяват артистич-
ните добавки от страна на 
нашата верига търговски 
центрове. Правят снимки 
и пазаруват. Това опреде-
лено даде тласък на потре-
бителския пазар. Можем 
да видим, че зависимост-
та и стабилността на уни-
версалните магазини съ-
що донесоха доверие на по-
требителите и бизнес парт-
ньорите“, каза Ли.

„Можем да видим сил-
но възстановяване в сек-
торите на търговията на 
дребно и услугите в Чън-
ду. Също така виждаме, че 
всички обикновени мага-
зини и подобряват ста-
билността на търсенето и 
предлагането“, добави Ли.

Експерти твърдят, че 
секторът на услугите ще 
продължи да се подобря-
ва и може да набере още 
по-силна инерция през вто-
рото тримесечие на 2023 г.

Почти излишно е да 
се изтъква, че на фона на 
стопанския напредък в ог-
ромната азиатска страна 
за 2023 г. силно бледнеят 
прогностичните данни в 
доклада за годишните ико-
номически перспективи на 
ЕС – 0.2%, на САЩ – 0,2%, 
на Япония – 1,5 процента.

Същевременно дебе-
ло трябва да се подчер-
тае, че социалистически 
Китай през настоящите 

12 месеца ще бъде според 
най-авторитетните оценки 
на ООН не само икономи-
чески локомотив за реги-
она на Източна Азия, но 
и за целия свят – на фона 
на почти нулевия растеж 
на икономиките на Съ-
единените щати и Евро-
пейския съюз и скромния 
процент и половина на ед-
на от другите стопански 
сили, Япония. В това отно-
шение числата са най-убе-
дителният аргумент.

I стр. 1
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Коментари

И
змина време от опти-
мизирането на полити-
ките на Китай за кон-
трола и превенцията на 
COVID-19. 

Държавната комисия 
по здравеопазване на Китай съоб-
щи, че броят на пациентите с ви-
сока температура и хоспитализи-
раните в цялата страната е нама-
лял значително. 

Хората вече празнуват спокой-
но и приятно китайската Нова го-
дина, потокът от туристи бързо се 
възстановява и много китайци пла-
нират пътуванията си в чужбина, 
за да се насладят на екзотиката 
на различни държави и на паза-
руването. Всичко това е резултат 
от научните и ефективни мерки, 
както и от големите постижения 
на Китай в превенцията и контро-
ла на епидемията, изтъква в ко-
ментар Радио Китай за чужбина.

През последните три години 

Китай открито и прозрачно спо-
деля информация за заразата с 
международната общност, пре-
доставяйки научна основа за гло-
балната борба с новия коронави-
рус, за разработката на ваксини и 
реагенти за тестване. Китайското 
здравно ведомство своевременно 
докладва за епидемичната ситуа-
ция на СЗО, бързо открива пато-
гените, споделя генната последо-
вателност на вируса и публикува 
планове за диагностика и лечение, 
както и за превенция и контрол. 
Всичко това показва, че страната 
се е ангажирала да работи с меж-
дународната общност за справяне-
то с епидемията. 

Генералният директор на СЗО 
Тедрос Гебрейесус неотдавна оце-
ни високо усилията на китайско-
то правителство в овладяването на 
заразата. Той благодари на Китай 
за техническия обмен и споделя-
нето на информация и данни за 

Китай направи голям принос в глобалната 
борба срещу COVID-19 

З
а един китайски външен 
министър посещението 
на Африка в началото на 
годината винаги е било 
традиция през години-
те. Продължавайки тази 

традиция, Цин Ган, новият външен 
министър на Китай, направи ви-
зите до пет африкански държави, 
както и до централата на Афри-
канския съюз (АС) и централата 
на Лигата на арабските държави 
по тяхна покана, отбелязва в ко-
ментар по темата агенция Синхуа. 

В коментара се подчертава, че 
визитите на новия китайски вън-
шен министър в Африка демон-
стрират искреното, ефективно и 
прагматично сътрудничество на 
Китай с Африка, както и него-
вото последователно и безкорист-
но приятелство с развиващия се 
континент, демонстрирайки ан-
гажимента на Китай към по-ши-
рокия развиващ се свят, включи-
телно арабските държави, по от-
ношение на развитието. Пътуване-
то бележи 33-тата поредна годи-
на, в която Африка е дестинация 
на годишните първи задгранич-
ни посещения на китайски външ-
ни министри.

По време на пътуването Цин 
проведе разговори с лидери и ко-
леги от петте африкански нации 
– Етиопия, Габон, Ангола, Бенин 
и Египет – и други високопоставе-
ни служители, обменяйки мнения 
относно двустранните отношения, 
както и международните и регио-
налните въпроси от общ интерес.

Въз основа на принципа на ис-
креност, реални резултати, афи-
нитет и добросъвестност, Китай 
също ще подкрепи Южна Афри-
ка в нейното председателство на 
БРИКС и Уганда в домакинството 
на среща на върха на Движение-
то на необвързаните тази година. 

Укрепват връзките между Китай и 
развиващите се страни

Китай ще продължи да подкрепя 
АС във водещи африкански стра-
ни по пътя на развитие, който от-
говаря на техните национални ус-
ловия. Китай пое инициативата в 
подкрепа на членството на АС в 
Групата на 20 (G20).

Китай също се стреми да ус-
кори изпълнението на инициати-
ви за сътрудничество в рамките 
на Форума за китайско-африкан-
ско сътрудничество (FOCAC), да 
разшири търговията с Африка и 
да подхранва нови двигатели на 
растеж в области като здравеопаз-
ване, зелено развитие и цифрова 
икономика.

Освен това Китай обеща да ус-
кори изпълнението на осемте ос-
новни инициативи за сътрудни-
чество, предложени на неотдав-
нашната първа китайско-араб-
ска среща на върха, включително 

подкрепа за развитие, продо-
волствена сигурност, обществе-
но здравеопазване, зелени инова-
ции, енергийна сигурност, меж-
дуцивилизационен диалог, разви-
тие на младежта и сигурност и 
стабилност, призовавайки двете 
страни да засилят изграждането 
на механизми в рамките на Ки-
тайско-арабския форум за сътруд-
ничество с цел засилване на дву-
странното сътрудничество.

Китайско-африканското сътруд-
ничество, подхранвано от двата 
двигателя FOCAC и инициативата 
„Един пояс, един път“, даде осеза-
еми резултати през годините, по-
казвайки ефективността на усили-
ята на Китай да търси общо раз-
витие с развиващите се страни. 
Неотдавна проектът за централа-
та на африканските центрове за 
контрол и превенция на заболява-

нията, подпомаган от Китай, беше  
завършен, превръщайки се в друг 
символ на двустранно приятелство. 
През 2023 г. се навършват 60 го-
дини от медицинската помощ на 
Китай за Африка. Всичко това, на-
ред с другото, ясно показа, че Ки-
тай се е придържал към предиш-
ните решения, постигнати в разго-
ворите с африканските партньори.

Междувременно дипломатиче-
ската обиколка на Цин Ган засили 
солидарността и доверието между 
нациите за изграждане на по-до-
бър свят в лицето на множество 
предизвикателства като пандемия-
та и изменението на климата, след-
вайки принципите на взаимно ува-
жение, равенство и истински мул-
тилатерализъм.

Докато осъществява сътрудни-
чество с Африка и други развива-
щи се страни, Китай винаги зачи-
та тяхната воля, взема предвид тех-
ните нужди, никога не търси по-
литически интереси и не обвърз-
ва с никакви политически връз-
ки, настоявайки, че никоя държа-
ва или лице няма право да ги при-
нуждава да избират съюзници, и 
вярвайки, че развиващият се свят, 
включително Африка и арабските 
държави, трябва да бъде сцена за 
международно сътрудничество, а 
не арена за съперничество между 
големите сили.

Африканската обиколка на ки-
тайския външен министър още 
веднъж доказа, че намеренията да 
се опетни сътрудничеството на Ки-
тай с Африка и други развиващи 
се страни през годините чрез де-
зинформация са безполезни. Смята 
се, че китайско-африканските от-
ношения и усилията за изгражда-
не на общност със споделено бъ-
деще ще се радват на светло бъ-
деще, се изтъква в заключение на 
коментара.

епидемията със СЗО.
През изминалите три години 

на фона на бушуващата пандемия 
и връщането на едностранност-
та и протекционизма Китай про-
дължава с политиката си за отва-
ряне към света и приносът му за 
поддържане на стабилността на 
световната верига на доставки и 

индустриалната верига е изклю-
чителен. Така например общият 
обем на вноса и износа на страната 
надхвърли 40 трилиона юана през  
2022 г., което е увеличение от 7,7% 
на годишна база, посочва Радио 
Китай за чужбина.

страницата подготви  
Любомир михайЛов

Министърът на външните работи на КНР Цин Ган и председателят на 
Африканския съюз Муса Факи Махамат по време на визитата на Цин Ган в 

столицата на Етиопия Адис Абеба
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Свръхвисокоскоростният маглев влак, движещ се 
в тръбопровод с нисък вакуум, бе успешно тестван 
в централната китайска провинция Шанси, съобщи 
англоезичният китайски вестник Global  
Times. Три навигационни теста са завършени в 
съответствие с тестовите процедури благодарение 
на използването на супернавигационно превозно 
средство и всички системи работят нормално, 
когато скоростта надвишава 500 км в час по 
210-метровия тестов маршрут.

страницата подготви Любомир михайЛов

Успешни тествания на високоскоростни 
летящи влакове

И
зследователи, ра-
ботещи по проек-
та в Датон, про- 
винция Шанси, 
Централен Ки-
тай, посочват, 

че имат за цел да изградят 
ултра високоскоростна ме-
гатранспортна система, ра-
ботеща в тръбопроводи с 
нисък вакуум чрез комби-
ниране на железопътна и 
космическа технология.

Екипът от държавната 
China Aerospace Science and 
Industry Corporation (CASIC) 
се надява, че в крайна смет-
ка ще могат да управляват 
маглев влакове в тръба с из-
ключително разреден въз-
дух – което означава, че те 
ще „летят на земята“ със 
скорости, които съперни-
чат на самолетите.

Технологията на маглев 
(известна още като магнит-
на левитация) успешно ели-
минира триенето, докато ра-
ботата на влака в тръбо-
провод с нисък вакуум на-
малява съпротивлението и 
шума, които са два основ-
ни проблема при транспор-
тирането на влакове.

Магнитна левитация, ма-
глев, или магнитно окачва-
не, е метод, чрез който един 
обект е окачен или прове-
сен над друг обект чрез из-
ползване на магнитно по-
ле. Възникващата при яв-
лението електромагнитна 
сила се използва за проти-
водействие на гравитацион-
ната сила.

Експериментът, успеш-
но завършен в началото 
на 2023 година, е първият 

К

Създадоха система 
с изкуствен интелект 
за прогнозиране на 
океанските течения

итайски уче-
ни изградиха 
система с из-
куствен ин-
телект, която 
може да пред-

види океанските течения 
в Индонезийския архи-
пелаг със седем месеца 
напред. 

Известният като  Ин-
донезийски поток (ITF) 
район е място, където 
водите от Тихия океан 
преминават в Индий-
ския и той е от особено 
голямо значение за гло-
балния климат.

Предишните модели 
за прогнозиране на оке-
анските течения имаха 
отклонения в числена-
та симулация. 

В своето проучване 
китайските учени от Ин-
ститута по океанология, 
Китайската академия 
на науките и Универси-
тета за информацион-
ни науки и технологии 
в Нанкин използвали 

сателитни данни, изкуст-
вен интелект и дълбоко 
обучение. За да проекти-
рат своя изкуствен инте-
лект и да го обучат с на-
бор от данни за океан-
ското дъно, те се фоку-
сирали върху височини-
те на морската повърх-
ност между Индийския 
и Тихия океан. След то-
ва въвели сателитните 
данни за 1993 – 2021 г. 
в системата, за да въз-
произведат океанските 
течения за този период. 
Резултатите съвпаднали 
напълно с международ-
ните полеви наблюдения 
в региона.

Резултатите от про-
учването на китайските 
учени бяха публикувани 
в сп. Frontiers in Marine 
Science. В статията се по-
сочва, че този нов ин-
струмент може да бъде 
от полза при проучва-
нията на океанските те-
чения и изменението на 
климата.

Огромно китайско съоръжение  
за наблюдения на астероиди

К
итай планира да 
използва ново-
то си съоръже-
ние в град Чун-
цин за наблюде-
ния на астероиди 

и подобни на Земята плане-
ти на стотици милиони ки-
лометри, като част от уси-
лията на Китай за плане-
тарна защита. 

Центърът за иновации 
на Чунцин към Пекин-
ския институт за техноло-
гии, който проектира рада-
ра China Compound Eye, нас-
коро представи първата си 
3D радарна карта на район 
с лунни кратери, заснета от 

съоръжението за наблюде-
ния на дълбокия космос с 
висока разделителна спо-
собност, съобщи Радио Ки-
тай за чужбина. То се със-
тои от набор от радарни 
антени, а радарната карта 
бе съставена с помощта на 
данни от четири радара, из-
градени по време на първа-
та фаза на проекта, казва за 
агенция Синхуа Лон Тън, 
учен от Китайската акаде-
мия по инженеринг. През 
втората фаза ще бъдат из-
градени 25 радара с висо-
ка резолюция, всеки с ди-
аметър от 30 м, добавя той.

China Compound Eye се 

различава от телескопа 
FAST, който събира сигна-
ли от звезди, но не може да 
открива астероиди, тъй като 
те не излъчват електромаг-
нитни вълни. Съоръжение-
то в Чунцин излъчва радио-
сигнали и записва отразени-
те. То е от съществено зна-
чение за системата за пла-
нетарна защита на Китай. 

След приключването на 
третата фаза от изграждане-
то на China Compound Eye 
се очаква съоръжението да 
разполага с над 100 радара 
за наблюдение на астероиди 
в рамките на 150 млн. км  
от Земята.

пълномащабен супернави-
гационен експеримент в Ки-
тай и е проверил серия от 
ключови технологии, пред-
варително тествайки коре-
ктността на системата за 
високоскоростно превозно 
средство и свързаната ко-
ординационна работа.

Разработването на ма-
глев влака стана възмож-
но отчасти благодарение 
на бързото развитие на но-
ви индустриални материа-
ли в Китай. Маглев писта-
та например се нуждае от 
стомана с ниска магнитна 
пропускливост или ниска 

реакция на магнитно поле 
– в противен случай пис-
тата ще генерира вихрови 
токове, които причиняват 
загуба на енергия по вре-
ме на работа.

Развитието на свръхви-
сокоскоростната железни-
ца е основен приоритет в 
Китай, който има за цел 
да свърже с влакова връз-
ка по-голяма част от огро-
мната си територия, вклю-
чително не само по-голе-
мите градове, но и отдале-
чени райони, за да намали 
времето и разходите за пре-
воз на големи групи от хора.

Сега Китай има само 
една маглев линия в тър-
говска употреба. Тя свърз-
ва летище Пудун в Шан-
хай със станция Лонян в 
града. Пътуването от 30 км  
отнема само около седем 
минути и половина, като 
влакът развива скорост от 
430 км/ч.

В Китай в момента се 
изграждат няколко нови 
маглев мрежи, отбеляз-
ва  доклад на Science and 
Technology Daily. Едната 
мрежа свързва Шанхай и 
Ханджо, а другата –  Чън-
ду и Чунцин.
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В следващите години 
китайските крайбрежни зони 
ще се превърнат в основен 
двигател за енергийния 
растеж, особено за сектора 
на добив на петрол и природен 
газ, където се очаква 
ръстът да идва основно от 
океанските ресурси в Китай, 
заявиха анализатори.

П

М

рез миналата година ки-
тайският ръст в добива 
на суров петрол от оф-
шорната сондажна ин-
дустрия достига рекорд-
но ниво, 80% от обща-

та стойност на ръста на страната. 
Експлоатацията на крайбрежни-
те природни газови ресурси също 
непрекъснато напредва към ултра-
дълбоки води, заяви представител 
на Института за енергийната ико-
номика при „Китайската нацио-
нална офшорна петролна компа-
ния“ (Chinese National Offshore Oil 
Company, CNOOC), която е най-го-
лямата компания в страната за оф-
шорен добив на петрол и газ.

Институтът предвижда тазго-
дишно увеличение на добива на 
нефт и природен газ в крайбреж-
ни води в Китай. Офшорният до-
бив на суров петрол ще нарасне с 
5,4%, като ще достигне 57,6 милио- 
на метрични тона, което предста-
влява около 80% от общия ръст в 
страната. Добивът на природен газ в 
крайбрежни води ще надхвърли 20 
милиарда кубически метра, ръст от 
6,7% на годишна база и около 12% 
от увеличението на добива на газ в 
страната, се казва в съобщението.

Китайският пазар остава устой-
чив. Целта на страната за постига-
не на пик на въглеродните емисии 
до 2030 г. и въглероден неутрали-
тет до 2060 г., както и енергийна-
та трансформация ще ускори раз-
витието на индустрията за добив на 
енергийни източници в крайбрежни 

инистерството 
на промишле-
ността и ин-
формационни-
те технологии 
на Китай пред-

стави неотдавна 15 мерки 
за по-нататъшно стабили-
зиране на растежа и струк-
турни промени в сфера-
та на малките и средните 
предприятия (МСП).

С цел по-нататъшно-
то стабилизиране на рас-
тежа и доверието на биз-
неса и производителите 

министерството ще пред-
приеме седем инициативи, 
включително финансова 
подкрепа, разширяване на 
търсенето, гарантиране на 
предлагането и стабилизи-
ране цените на суровините.

Така например от ми-
нистерството предлагат да 
се насърчи потреблението 
на „зелени“ и интелигентни 
домакински уреди и разши-
ри употребата на електро-
мобили и екологични стро-
ителни материали в селски-
те райони.

Ло Дзуосян, ръководител на Ди-
рекцията за разузнаване и изслед-
вания на Института за икономи-
ката и развитието на компания-
та „Синопек“, вярва, че през тази 
година добивът на нефт и приро-
ден в крайбрежни води на Китай 
ще продължи да се увеличава. Та-
зи година пробивът в проучването 
на шистов нефт в крайбрежни во-
ди и неконвенционалният продукт, 
получен от фрагменти от шистови 
скали, представляват важен техно-
логичен напредък. 

CNOOC се възползва от търгов-
ския поток на нефт и газ от кла-
денец за проучване на шисти в ба-
сейна на залива Бейбу в Южно-
китайско море през юли, първият  
успешно пробит офшорен кладенец 
за шистов петрол в Китай. Зали-
вът разполага с около 1,2 милиар-
да тона перспективни ресурси на 
шистов нефт с широка перспек-
тива за бъдещо проучване, заяви 
представител на CNOOC.

Технологията на Китай в област- 
та на дълбоководното проучване и 
експлоатация на нефт и газ напред-
ва през последните години и се оч-
аква CNOOC да отиде още по-дъл-
боко и по-далеч в сферата в бъде-
ще, каза Ло. Според компанията, 
през последните години компани-
ята CNOOC засилва сътрудничест-
вото с международни компании за 
добив на нефт, включително бази-
раната в Хага Royal Dutch Shell, ба-
зираната в Калифорния Chevron, ба-
зираната в Хюстън ConocoPhillips, 
френската компания Total, норвеж-
ката компания Equinor, кувейтската 
компания Kuwait Foreign Petroleum 
Exploration, базираната в Сидни Roc 
Oil и SK Innovation на Южна Ко-
рея за търсене на нефт и природен 
газ в китайски крайбрежни води.

Компанията заяви, че офшорна-
та нефтена индустрия, която обик-
новено изисква големи инвестиции, 
напреднало технологично развитие 
и висок риск, е една от индустри-
ите, привличащи най-много чуж-
дестранни инвестиции в страната.

води, заяви компанията.
Ли Дзъюе, анализатор на Bloom- 

bergNEF, заяви, че в следващите 
няколко години има голям потен-
циал на увеличение на добива на 
нефт и природен газ в крайбреж-
ните води на Китай. Според не-
го CNOOC очаква добивът им на 
нефт и природен газ да се увели-
чи с повече от 6% годишно в пе-
риод 2022 до 2024 г. Не само това, 
но и непрекъснатите инвестиции 
и ангажимент за производство на 
нефтени продукти нагоре по вери-
гата също ще играят критична ро-
ля за сигурността на енергийните 
доставки на Китай.

CNOOC представлява повече от 
половината от общия ръст на до-
бива на петрол и газ в Китай през 
2021 г., докато сондажът също се 
стреми да използва своите инже-
нерни способности, за да стане ос-
новен играч в проекти за офшорна 
вятърна енергия, добавя още Ли. 
По-рано компанията заяви, че тя 
ще се възползва от предимствата 
си за проучване на нефт в край-
брежни води, за да изгражда новата 

енергийна индустрия. Така компа-
нията ще заема позиция на най-до-
бър сондаж на нефт и газ в край-
брежни води в Китай.

Проектите на компанията 
CNOOC за добив на нефт и при-
роден газ в крайбрежни води са на 
водещо място в света, според изра-
ботения от Института за енергий-
ната икономика тази година до-
клад за китайската офшорна енер-
гия. Председателят на компания-
та CNOOC Уан Донлин заяви, че 
компанията ще провежда проучва-
не на нефт, фокусирайки се върху 
увеличаване капацитета на съхра-
няване на нефт и природен газ и 
използването на напреднали тех-
нологии за гарантиране енергийна-
та сигурност на Китай и намаля-
ване зависимостта на страната от 
чуждестранни енергийни ресурси.

Според доклада също така Ки-
тай е една от най-активните стра-
ни за проучване на нефтодобива в 
крайбрежни води и се нарежда на 
четвърто място в света по новостар-
тирани проекти за добив на нефт 
и газ в крайбрежни води.

Китай е насочил поглед към океанските 
ресурси за енергийните нужди 

15 мерки за 
стабилизиране  
на малките и средни 
предприятия

За да подобри основна-
та конкурентоспособност на 
малките и средните пред-
приятия, министерството 
предвижда реализацията 
на осем мерки за кориги-
ране на тяхната структура 
и укрепване на способно-
стите им. Според докумен-
та до края на 2023 г. в Ки-
тай трябва да има повече от 
150 000 иновативни малки и 
средни бизнеса и повече от  
10 000 т. нар. малки гиганти, 
които се занимават с про-
изводство, специализират в 

дадена пазарна ниша и раз-
полагат с авангардни тех-
нологии.

Министерството се анга-
жира да разшири дейността 
и възможностите на Пекин-
ската фондова борса и На-
ционалния фонд за разви-
тие на малките и средните 
предприятия, за да увеличи 
пряката финансова подкре-
па за висококачествените 
играчи в този сектор. Освен 
това ще се работи и за ди-
гиталната трансформация 
на тези фирми, както и ще 

бъде увеличена подкрепата 
на развитието на кадрите. 
Новите мерки на Минис-
терството на промишленос-
тта и информационните тех-
нологии са част поредните 
правителствена подкрепа за 
малкия и средния бизнес – 
значителен фактор са оси-
гуряване на работни места 
и развитие на частната ико-
номика – на фона на стре-
межа на Китай към инова-
ции и технологична само-
достатъчност, смятат мест-
ни експерти.
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ай-ранните хвър-
чила са се изпол- 
звали с военни 
цели, като на-
пример измер-
ване на разстоя-

ния за придвижването на 
големи армии. Му юен, или 
дървени хвърчила, са споме-
нати в писанията на Модзъ 
(470 – 391 г. пр. н. е.). Мод-
зъ е философ, който живее 
век след Конфуций (551 – 
479 г. пр. н. е.). Той пише 
много за използването на 

Китайските хвърчила: да полетиш 
като птиците

един източник:  „хвърчила-
та се появяват първо във 
войните през периода Про-
лети и есени (770 – 476 г. пр. 
н. е.). Видният философ и 
идеолог Мо Дзъ прекарва 
три години в конструиране 
на дървено хвърчило, кое-
то се проваля ден след на-
чалото на полета си. Ед-
на книга увековечава май-
стора на покриви Лу Бан, 
който също прави някол-
ко хвърчила, използвани за 
шпиониране на враговете. 

Технологията се усъвършен-
ства повече през периода на 
войната Чу – Хан (206 – 202 
г. пр. н. е.). Предводителят 
на армията на Хан, гене-
рал Джан Лян, нарежда на 
своите войници да пуснат 
хвърчила в гъстата мъгла 
около войските на царство 
Чу, които са водени от ге-
нерал Сян Ю. В огромните 
хвърчила седели деца, които 
свирели на флейти мелодии 
от царство Чу (днешната 
провинция Хубей). Докато 

слушали мелодиите, вой-
ниците мислели за дома и 
постепенно се разпръсна-
ли, без да се бият… Друга 
употреба била да доставят 
спешни съобщения“. 

Чак през процъфтява-
щата династия Тан (618 – 
907) започват да се създа-
ват и по-леки хвърчила, на-
правени от коприна или 
хартия, с бамбукова рам-
ка. Това е времето, кога-
то хвърчилата надхвърлят 
своя скромен военен или 

Н

Много преди братята Райт да изобретят 
самолета през 1903 г., по-късно признат 
за „първия в историята на човечеството 
контролиран полет с моторен летателен 
апарат по-тежък от въздуха“, италианският 
художник, проектант, инженер, учен, скулптор 
и архитект Леонардо да Винчи изучава 
възможността за полет с летателен апарат. 
През 15-и век той описва това с повече от 
35 000 думи и създава повече от 500 скици, 
свързани с летателни апарати, природата на 
въздуха и полета на птиците. 
Много преди Бенджамин Франклин да направи 
експеримента с хвърчилото, за да докаже 
природата на електричеството, древните 
майстори на авиационното инженерство, 
военните стратези и артистите на Китай 
подаряват хвърчилото на човечеството. 
Хвърчилото е изобретено в Китай преди почти 
3000 години (475 – 221 г. пр. н. е.) и остава в 
границите на Поднебесната години наред  
преди знанието как да се прави и използва  
да се разпространи по света.

дървени хвърчила с форма-
та на птици в Древен Ки-
тай. Използването на хар-
тиени хвърчила се появява 
хилядолетие по-късно, кога-
то те са били пускани ка-
то зов за помощ по време 
на обсадата на гр. Нанкин. 
Тогава хвърчилата все още 
са използвани основно ка-
то устройства за изчислява-
не на силата и посоката на 
вятъра и като средство за 
общуване, подобно на фла-
говете на корабите. Според 

Класическо хвърчило

Древна китайска картина, която 
изобразява удоволствието  
от пускането на хвърчило
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страниците подготви 
Галина Крумова

любопитно

Панаир на 
модерните 
хвърчила

функционален произход и 
се превръщат в средство за 
отмора и забавление.

Развлекателното пус-
кане на хвърчила подтик-
ва художници и самодей-
ци, които използват деко-
ративна хартия, коприна и 
калиграфия, за да украся-
ват своите летящи творе-
ния. Герои от митология-
та, легендарни личности и 
знаци от китайския зодиак 
са често използвани в де-
корацията. На някои хвър-
чила са поставяни свирки 
или струни, за да издават 
великолепни звуци, докато 
летят. По време на динас-
тиите Мин (1368 – 1644) и 
Цин (1644 – 1911) правене-
то и пускането на хвърчила 
се превръща във форма на 
изкуство. На тях се изобра-
зяват шарени птици, цветя 
и разбира се, калиграфия. 
Хвърчилата стават средство 

за художествено изразява-
не, често с литературни от-
тенъци.

Построяването на хвър-
чило се състои от три час-
ти: изработване на рамката, 
лепене и украсяване. Рам-
ката се прави основно от 
бамбук. Той е лек, изклю-
чително здрав и еластичен. 
През вековете са били пред-
почитани различни форми 
на рамката, включително 
форма на птица, пеперуда, 
скъпоценен камък, водно 
конче, а също и насекоми 
като стоножката и митич-
ни създания като дракона. 
За платното на хвърчилото 
използваните материали са 
коприна и хартия. Коприна-
та се смята за по-скъпа и 
крехка, докато хартията е 
евтина и удобна за работа. 
Използваният тип хартия 
обикновено е много тънкa, 
но влакнестa, което я пра-
ви по-лека и често се тре-
тира с тънък слой масло, 
за да се запази. След като 
платното се залепи за рам-
ката, хвърчилото се украся-
ва. Пискюли и кухи тръсти-
ки се прикрепват към хвър-
чилото, за да направят дви-
женията му по-красиви или 
за да създават звук. 

Съвременните занаят-
чии в производството из-
ползват също и пластма-
са, найлон, LED светлини 
и специални звукови ус-
тройства. А за да се дви-
жи добре хвърчилото, при-
крепват чрез шарнири за 

за да се определи дали пред-
стоящо пътуване по море 
ще бъде успешно или не. 
Това се правело, като за-
вързвали моряк за голямо 
хвърчило, докато корабът се 
движел по посока на вятъ-
ра, като хвърляли моряка и 
хвърчилото от кораба. Ако 
хвърчилото и неговият път-
ник летели напред и нави-
соко, значи пътуването щя-
ло да бъде успешно. Когато 
се връща в Италия, Марко 
Поло носи със себе си ки-
тайско хвърчило и скоро то 
става известно в цяла Евро-
па, а от Европа пътува и в 
други части на света. В сек-
цията за история на лете-
нето в Националния музей 
на аеронавтиката и космоса 

поставени в плик за писма. 
Много важно за успешно-
то пускане на хвърчилото 
са избирането на подходя-
що време и правилното из-
дигане, настройването на 
въжето и управлението на 
полета. Най-известните ки-
тайски хвърчила идват от 
градовете Пекин, Тиендзин 
и Уейфан, както и от про-
винциите Съчуан и Гуан-
дун. Пекинските хвърчила 
имат нежни рамки, цветни 
рисунки и са скъпи. Извест-
ни видове пекински хвър-
чила са Цаоши, Дзинши 
и Хаши, но в последните 

печели името „симфония 
във въздуха“.

Плоски, с твърди крила, 
с меки крила и стоножки са 
различни структурни фор-
ми, използвани за всички 
тези хвърчила. Стоножките 
са хвърчила влакчета с гла-
ва на дракон и последова-
телност от еднакво оразме-
рени дискове. Главата и ди-
сковете са свързани помеж-
ду си с една или по-често 
три линии и имат огромна 
въздушна тяга. Тези хвър-
чила предоставят впечатля-
ващ изглед по време на по-
лет особено когато вятърът 

във Вашингтон, САЩ, е по-
ставена плоча, която гласи: 
„Най-ранните самолети, на-
правени от човека, са били 
хвърчилата и ракетите на 
Древен Китай“.

Докато устройството 
остава същото, стилове-
те на правене на хвърчи-
ла се променят. Хвърчи-
лата във формата на ляс-
товица са най-разпростра-
нени и занаятчиите ги из-
работват по много различ-
ни начини. Някои са осе-
яни с божури, прилепи и 
други благоприятни обра-
зи, които носят късмет на 
собственика. По-големите 
хвърчила могат да достиг-
нат стотици метри, докато 
най-малките могат да бъдат 

рамката крила или опашка.
Китайският град Уейфан, 

известен също и като Све-
товната столица на хвърчи-
лата, е дом на Международ-
ната асоциация на хвърчи-
лата и на ежегодния меж-
дународен панаир, който се 
провежда от 20 до 25 ап-
рил. Хиляди любители на 
хвърчилата от всички части 
на света посещават града, 
за да участват в различни 
състезания. Връхната точ-
ка на събитието е короняс-
ването на „царя на хвърчи-
лата“. В град Уейфан също 
се намира и музей, посве-
тен на историята на хвър-
чилото. Точно на това мяс-
то през 1282 г. Марко Поло 
става свидетел на пилоти-
ран полет с хвърчило. Той 
е описал в дневника си, че 
по същото време в Уейхай 
съществувал обичай да се 
пробва въздухът с хвърчило, 

мести посоката си.
Стотици години по-къс-

но хвърчилата все още за-
емат главна част във всич-
ки тържества и обществе-
ни развлечения в Поднебес-
ната. Летейки в небето, ос-
вен за красота и тържест-
веност, китайските хвърчи-
ла напомнят и за китайска-
та история, култура и уме-
ния. За много хора пуска-
нето на хвърчило остава ду-
ховно преживяване. Кога-
то пускаме хвърчило, ос-
тавяме всичко негативно 
и лошия си късмет в него, 
а докато то лети в небеса-
та, ни връща късмета и до-
брото към нас.

Красиво хвърчило, 
украсено с 
традиционна китайска 
живопис

Хвърчилата с глава на дракон  
са едни от най-харесваните

Реставрация на хвърчило 
от 19-и век

години се появяват много 
нови видове. Хвърчилата 
в Уейфан са запазили не-
вероятната си художестве-
на индивидуалност през ве-
ковете и показват народ-
ните обичаи на този край. 
Хвърчилата в Уейфан са из-
вестни и с дървените ребра 
в рамката и традиционни-
те картини. Тиендзински-
те хвърчила са единстве-
ни по рода си заради на-
чина на закрепяне и рам-
ката, докато хвърчилата 
от Нантон пък са украсе-
ни със свирки и са несрав-
ними по изящност. Различ-
ни свирки, малки и голе-
ми, между сто и триста, са 
прикрепени към всяко нан-
тонско хвърчило и това им 
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Програмата за обновяване на жилищни 
квартали промени напълно „Дунмадзяюен“

Непрекъснати 
медицински услуги  
по време на празника 

о време на праз-
ничните дни за 
китайската Но-
ва година мно-
го от заразените 
с COVID-19 па-

циенти бяха изписани от 
болниците или продължи-
ха лечението си в местните 
клиники и здравни центро-
ве. Редица населени мес-
та оптимизираха успешно 
мерките за превенция и 
контрол на вируса, с кои-
то гарантираха здравето и 
живота на ключовите гру-
пи от населението. 

Клиниката в район Лян- 
джан, провинция Хънан, 
отговаря за обществено-
то здраве на повече от 50 

хиляди местни жители. 
По време на празнични-
те дни медицинският пер-
сонал там работи без пре-
късване, за да отговорят 
максимално на нуждите 
на пациентите. 

През празничните дни 
основна традиция в Китай 
е посещението на роднини 
и близки, особено в сел-
ските райони. В провин-
ция Дзянси бяха органи-
зирани медицински групи, 
които предоставят услуги 
от врата на врата в местни-
те села. Така медицински-
те професионалисти гаран-
тираха здравната помощ 
дори и в навечерието на 
Нова година.

П

„Ледоразбивачи“ се грижат  
за безопасното преминаване 
на влаковете в Дзилин

емпературите в 
Североизточната 
китайска провин-
ция Дзилин през 
този месец про-
дължават да па-

дат, а планинските пътища 
са покрити със сняг. 

Всяка седмица Сю Ли-
гуо трябва да върви пове-
че от час с 30-килограмо-
вото оборудване, за да про-
вери състоянието на желе-
зопътната линия.

„Натрупването на лед се 
увеличава бързо и е твър-
де опасно за минаващите 
влакове, ако не се почис-
ти навреме“, обяснява той. 

Сю Лигуо е част от се-
демчленен екип на железо-
пътното бюро на провин-
ция Дзилин, който охра-
нява построения през 20-
те години на миналия век 
тунел „Лаойелин“, който е 
част от основния транспор-
тен маршрут към района 
Йенбиен.

Тунелът е дълъг 1778 м 
и е заобиколен със сложен 
терен. Всяка година след 
ноември водата, която се 
просмуква през пукнати- 

Т

ните му, замръзва, което ув-
режда стените и е заплаха 
за безопасното преминава-
не на влаковете. 

Сю Лигуо и колегите му 
са „ледоразбивачи“ в туне-
ла на околните местности. 
Те се опитват да изчистят 
леда с остри кирки и дру-
ги инструменти.

Трудното катерене и ин-
тензивна работа са голя-
мо изпитание за човешка-
та сила. Членовете на еки-
па се сражават като армия, 
като си помагат взаимно 
в пренасянето на оборуд-
ването, докато прекосяват 

планините, предупрежда-
ват се за опасности, кои-
то е възможно да възник-
нат по всяко време. „Има-
ме общежития в близкото 
село, което улеснява рабо-
тата“, казва Сю Лигуо и до-
пълва, че всички живеят и 
работят заедно и са верни 
един на друг като братя.

След прекосяването на 
неравния планински път 
екипът влиза в тунела, къ-
дето светлината значително 
намалява. Групата замахва 
с инструментите, а ледени-
те парчета се разпръскват 
във всички посоки.

„Преди през нощта 
целият комплекс 
беше тъмен и не 
смеех да изляза дори 
с фенерче. Когато 
валеше, домът ни се 
пълнеше с дъждовна 
вода и кал“, разказва 
Ли Дзунпу, жител на 
жилищния комплекс 
„Дунмадзяюен“ в град 
Чанша, провинция 
Хунан. „Сега кварталът 
е чист и подреден, 
подметките на обувките 
вече не се цапат с 
кал, когато излизаме 
навън“, добавя той. 

остроеният през 
90-те години на 
миналия век жи-
лищен комплекс 
„Дунмадзяюен“ 
е бил предназна-

чен за населението от ня-
колко села, но не е бил на-
пълно завършен урбанис-
тично. През 2021 г. „Дун-
мадзяюен“ бе включен в 
програма за обновяване на 
стари жилищни квартали 
и бяха премахнати 463 не-
законни постройки, обхва-
щащи 25 хиляди квадратни 
метра. Днес, след обновя-
ването и регулацията, ком-
плексът има вече изграде-
на добра подземна канали-
зация, паркинги и други и 

П
комитет, установен е ме-
ханизъм за координация 
и обсъждания, включващ 
имотните компании, фир-
мите от района и други ор-
ганизации, така че жите-
лите да могат да решават 
бързо проблемите“, обяс-
нява Джоу Дзиенбо, дирек-
тор на Центъра за услуги 
за гражданите в Уанчън. 

От 2019 г. насам в райо-
на са обновени 118 стари 
квартала и прилежащите 
им пространства, в които 
живеят 9915 семейства. Оч-
аква се до края на 2023 г.  
техният брой да достигне 
155, а над 40 хиляди ду-
ши да се възползват от та-
зи политика. 

жител Тиен Кайчан.  
Сега пустеещи цехове са 

преустроени в ресторанти, 
зали за фитнес, центрове за 
възрастни, в квартала е из-
граден и нов парк. И благо-
дарение на по-добрите ус-
ловия, все повече и пове-
че възрастни пенсионери се 
преместиха отново да жи-
веят в квартала и вече там 
има 18 групи за културни 
мероприятия. 

„След преустройството 
на старите жилищни ком-
плекси има по-голяма нуж-
да от механизъм за дъл-
госрочно управление и си-
гурност. В тази връзка се 
организират обучения за 
членовете на кварталния 

пейзаж в квартала местна-
та жителка г-жа Гун Дзя. 
„Преди всеки ден, когато 
се прибирах, се притесня-
вах къде да паркирам. Сега, 
след обновяването на квар-
тала, има достатъчно пар-
коместа“, добавя тя. 

В жилищния квартал 
„Джуннан“ на Уанчън 
живеят много семейства 
на служители в местни 
компании. „Преди няма-
ше специален човек, който 
да се занимава с управле-
нието на квартала, и всич-
ко беше потънало в мръсо-
тия и безредие. Някои до-
ри гледаха кокошки, сви-
не и зеленчуци на общи-
те площи“, казва местният  

изглежда съвсем различно. 
Обновяването на стари-

те жилищни комплекси е 
свързано със стандарта на 
живот и освен че носи пол-
зи за хората, очакващи про-
мените с нетърпение, то е 
важна част от по-доброто 
управление на градските 
пространства. През послед-
ните години община Уан-
чън се е фокусирала вър-
ху тези проблеми и полага 
големи усилия за обновя-
ване на старите квартали. 

„Преди автомобили-
те тук бяха паркирани на-
всякъде без никакъв ред, 
висяха електрически ка-
бели, нямаше озеленява-
не“, спомня си предишния 

общеСтво
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здраве

Възрастните в Китай поддържат 
доброто здраве с танци

88,1% от допитаните  
в света одобряват успехите  
на Китай в борбата с COVID-19

ю Лили, която 
е на 68 години, 
се откроява със 
сребристата си 
коса сред група-
та от млади хо-

ра. Тя ходи всяка вечер да 
танцува на площад в цен-
търа на град Харбин, про-
винция Хъйлундзян. Танци-
те на групата са ритмични, 
а движенията разнообраз-
ни и приличат повече на 
диско, отколкото на бавни 
традиционни китайски тан-
ци. Сю Лили е организато-
рът и единственият възрас-
тен участник. Повечето от 
другите танцьори са около 
20-годишни. „Баба Сю може 
да е стара, но ние всички се 
учим от нея“, казва 23-го-
дишната Джан Дункай. „Тя 
е нашият водач.“

„Повечето от приятелите 
ми са млади хора. Аз тан-
цувам с тях повече от 10 
години. Не обичам бавни-
те танци“, обяснява Сю Ли-
ли, добавяйки, че танците 
са най-щастливата част от 
деня й. Те не само й по-
магат да поддържа добра-
та форма, но я карат да се 
чувства щастлива.

Контрастът между въз-
растта и диско танците не 
само предизвиква симпатии 
към нея, но я е превърнал и 
в  онлайн звезда. Много ин-
тернет потребители се въз-
хищават на оптимизма й.

Вместо просто само  да 
се грижат за внуците, все 
повече възрастни китайци 
избират и да се наслажда-
ват на живота. 72-годишна-
та Уан Юн ходи всяка сед-
мица на часове по танци 
в Харбинския университет, 
който е основан през 1982 г. 
и е един от първите за въз-
растни хора в Китай. През 
последните три десетилетия 
тук са завършили стотици 
хиляди студенти като нея.

Средната възраст в кла-
са по танци на Уан Юн е 
60 години. Учителката им 
Ли Юнся казва, че препо-
дава в университета пове-
че от 10 години. „Много от 
студентите не бяха в добра 
форма, когато започнаха, но 
танците промениха отно-
шението им към живота“, 
обяснява тя.

Харбинският универси-
тет за възрастни е много 
популярен. Въпреки мно-
гото му клонове из града, 
повечето от предлаганите 
курсове се запълват много 
бързо след пускането на он-
лайн регистрацията за тях.

Цю Уънюн, социолог в 
Университета на Хейлунд-
зян, която следи свързана-
та с грижите за възрастни 
индустрии от много годи-
ни, казва, че периодът меж-
ду 60 и 70 години се е пре-
върнал в „златно десетиле-
тие“ за възрастните китай-
ци, тъй като средната про-
дължителност на живота в 
страната се увеличава. „Те 

езултатите от съв- 
местна анкета на 
мозъчния тръст 
на CGTN към 
Китайската ме-
дийна група и 

Китайския народен уни-
верситет показаха, че 88,1% 
от допитаните дават поло-
жителна оценка за успехи-
те на Китай в тригодиш-
ната борба с пандемията 
от COVID-19. 71,6% от ан-
кетираните подкрепят на-
пълно регулирането на ки-
тайската динамична поли-
тика за нулева заболевае-
мост. Анкетата бе проведе-
на в 21 държави, сред кои-
то САЩ, Великобритания, 
Франция, Германия, Ита-
лия и други.

71,6% от допитаните 
оценяват високо адапти-
рането на китайските про-
тивоепидемични политики 

С

Р

каво. Свързаните с танца 
движения могат да увеличат 
гъвкавостта и да намалят 
сковаността. Дори най-лес-
ното разтягане може да об-
лекчи болките в ставите и 
на други места.
 Намалява стреса и на-

прежението. Проучване на 
учените установило, че тан-
цът с партньор под акомпа-
нимента на музика облек-
чава стреса, повишава ни-
вата на серотонина и подо-
брява настроението.
 Помага в борбата с из-

лишните килограми. Дви-
жението помага за поддър-
жането на  по-добра фигура. 
Проучване на учените уста-
новило, че аеробните тан-
ци могат да помогнат в от-
слабването точно толкова, 

съгласно реалните условия. 
76,2% считат, че предпри-
етите от Китай действия за 
увеличаването на отделе-
нията за пациенти с висока 
температура и болничните 
легла в интензивните отде-
ления, както и своевремен-
ното приемане в болница 

на хората в тежко състоя-
ние, са били ефективни.

86,8% от анкетираните 
дават положителна оценка 
за ефикасното балансира-
не на превенцията и кон-
трола на епидемията със 
социалното и икономиче-
ско развитие на Китай.

колкото и карането на ве-
лосипед или джогинга.
 Зарежда с енергия. 

Ежеседмичните танци мо-
гат да подобрят физическо-
то състояние на възрастни-
те и да повишат силите им.
 Подпомага здравето 

на сърцето. Колкото по-бър-
зо танцува човек, толкова 
по-бързо бие сърцето му. 
Проучване на италиански 
учени установило, че здра-
вето на хората със сърдеч-
на недостатъчност се подо-
брява значително, след като 
започнат да танцуват валс.
 Подобрява координа-

цията и баланса. Танцът из-
исква много бързи движе-
ния и добра стойка, което 
помага за по-добрия кон-
трол върху тялото. Освен 
това в танца участват поч-
ти всички мускули.
 Подпомага поддържа-

нето на по-добро социално 
и емоционално здраве. Ча-
совете по танци са чудесен 
начин да се създадат нови 
приятелства и да се разши-
рят социалните контакти. 
Това от своя страна увели-
чава чувството на щастие, 
намалява стреса и дори за-
силва имунитета.
 Създава по-високо са-

мочувствие и увереност. Ре-
зултатите от проучванията 
показват, че танцьорите са 
с по-високо самочувствие 
и се чувстват по-уверени в 
себе си.

Танците могат да са по-
лезни за хората от всички 
възрасти. Изборът е голям 
и всеки може да открие 
най-подходящата форма за 
себе си.

са в добро здраве, разпола-
гат със свободно време и 
имат по-високи изисквания 
към качеството на живот“, 
обяснява тя.

Много хора на възраст в 
Китай обичат да споделят 
моменти от живота си в ин-
тернет. Неотдавна видео на 
66-годишната Дън Сяохуей, 
която върви по модния по-
диум с партньора си на цен-
тралната улица на Харбин, 
получи повече от 1 мили-
он харесвания в социални-
те мрежи. „Обичах модни-
те ревюта, когато бях мла-
да, и реализирах мечтата си 
след пенсионирането“, казва 
тя. Дън Сяохуей учи от пет 
години как да се държи на 
модния подиум в училище 
за модели в Харбин.

86-годишният Уан Дъ-
шун е известен на мнози-
на интернет потребители в 
Китай. Той започва да тре-
нира на 50 години и на 79 
години дефилира по време 
на Китайската седмица на 
модата.

За какво са  
полезни танците?

Танцуването определено 
е забавно и приятно зани-
мание, но то има и редица 
ползи за здравето - не са-
мо за физическото, но и за 
психическото.
 Подобрява паметта и 

предпазва от деменция. От-
делянето на време, за да се 
запомнят стъпките и про-
менящите се движения на 

танца, са чудесно предизви-
кателство за мозъка, неза-
висимо от възрастта. Тан-
ците подобряват и когни-
тивни умения като плани-
рането и организирането.
 Прави тялото по-гъв- 
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Съвремие

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Н
аскоро държав-
ната електроп-
реносна корпо-
рация на Китай 
(State Grid) обе-
ща да увеличи 

инвестициите през 2023 г., 
като средствата, заделени 
за изграждане на електри-
чески мрежи, ще достиг-
нат рекордните 520 мили-
арда юана (76,81 милиар-
да долара). Това предста-
влява ръст от 4% в срав-
нение с преди година и 
бележи четвъртата поред-
на година, в която компа- 
нията увеличава инвести-
циите в сектора.

Миналата година ком-
панията е похарчила общо 

509,4 милиарда юана за из-
граждане на електрически 
мрежи, привличайки над 
1 трилион юана социални 
инвестиции, показват да-
нните. 

Ще бъдат положени и 
усилия за повишаване на 
транспровинциалния и 
трансрегионалния капаци-
тет за пренос на електрое-
нергия до 300 млн. кВтч до 
2025 г. и 370 млн. до 2030 
г., като електричеството от 
чиста енергия представля-
ва над 50% от общото.

Компанията ще пус-
не в експлоатация и чети-
ри помпено-акумулиращи 
водноелектрически центра-
ли (ПАВЕЦ) и планира да 

Китай обяви план за рекордни 
инвестиции през тази година

започне строителството на 
още пет такива проекта 
през тази година.

Основана през 2002 г., 
Държавната електропре- 

носна корпорация на Ки-
тай (State Grid) доставя 
електроенергия на 26 про-
винции, покривайки над 
1,1 милиарда население.

Това, което ние 
сега започваме да 
правим в областта 
на „зелената енергия”, 
Китай вече го е 
направил преди повече 
от десетилетие, 
казва българският 
инвеститор

Красимир Симеонов: Създаването  
на Център за китайска медицина към 
болницата в Панагюрище е моя стара мечта

расимир Симео-
нов, с китайско-
то име Съ Ма-
къ, което е по-
лучил от препо-
давателката си в 

Софийския университет по 
китайски език, споделя за 
Китайската медийна група 
(КМГ) плановете си за съ-
трудничество между Бъл-
гария и Китай в областта 
на здравеопазването и не 
само в тази област. Него-
ва е идеята за създаването 
на Център по китайска ме-
дицина в град Панагюри-
ще, който се намира в Цен-
тралната част на страната, 
в партньорство с китайска-
та провинция Дзянси – ед-
на провинция с напредни-
чава индустрия и прекрас-
ни природни забележител-
ности.

Китай е „голямата лю-
бов” на Красимир Симе-
онов, който е запленен от 
древната култура на Под-
небесната още от най-ран-
на възраст. Той е получил 
и будисткото име Хуей Шъ, 
дадено му при кръщение 
лично от игуменката на 
манастира „Десет хиляди 
Буди” и което символизи-
ра „благодатен” и „даващ”. 
Може би и това е една от 
причините за тази голяма 
негова любов към Китай, 
която намира своето реал-
но приложение в инвести-
торски и бизнес проекти 
с различни китайски про-
винции.

40 години от живота  
на бизнесмена са 
свързани с Китай

„Почти 40 години от жи-
вота ми са свързани с Ки-
тай. Още от ученическите 
години започнах да изуча-
вам китайски език и да се 
запознавам с културата на 
великата китайска страна”, 
разказва Красимир Симео-
нов. Завършил е Китайска 
филология в Софийския 
университет, след което е 
учил в Пекинския универ-
ситет. Преминал е и през 
различни бизнес обучения 
и семинари в Китай и в 
България, като и самият 
той става организатор на 
много от тях.

В момента Красимир 
Симеонов се занимава с 
инвестиционни проекти в 
областта на „зелените енер-
гии”, както и с технологии- 

К
те, свързани с фотоволтаич-
ните системи, и работи за-
едно с китайските си парт-
ньори. Точно сега разработ-
ва нови системи за съхра-
нение в областта на зеле-
ните енергии. Той е един 
от първите български биз-
несмени, които вече са в 
бизнеса със „зеления водо-
род”. В тази област той ра-
боти заедно с китайски ко-
леги и партньори, защото 
Китай има огромен напре-
дък в тази насока. 

„Китайските ни партньо-
ри са едни от водещите ки-
тайски компании в тази об-
ласт, класирани на първи-
те места в производството 
и работата със соларните 
панели и модули” – обяс-
нява Симеонов.

Китай е изключително 
напреднал в „зелената 

енергия“
Той е категоричен, че в 

работата по отношение на 
„зелената енергия” Китай 

е изключително напреднал. 
„Китай използва този вид 
енергия както в транспор-
та, така и в енергетиката 
и в много други отрасли 
на  промишлеността. То-
ва, което ние сега започва-
ме да правим, Китай вече 
го е направил, и то преди 
повече от десетилетие”, ка-
тегоричен е бизнесменът и 
продължава: „Давам при-
мер със „зелените номера” 
на електромобилите, кои-
то ние сега започваме да 
правим, а в Китай това ве-
че се прави отпреди мно-
го години. Знаем, че по-
вечето автобуси в София 
са китайски, а има и мно-
го други примери. В облас-
тта на използването на „зе-
лената енергия”– говорим 
преди всичко за фотовол-
таиците – соларните мо-
дули и панели, България 
започва да работи вече в 
малките централи, защото 
такива са нашите условия. 

въпроса в какви други на-
соки работи съвместно с 
китайски партньори, тъй 
като има добри контакти 
с китайските си колеги от 
дълги години и познава   
много добре Китай и въз-
можностите му, той казва:

„Работя и в няколко дру-
ги посоки, които са свър-
зани преди всичко с ки-
тайските инвестиции в 
България. Провеждаме раз-
лични онлайн форуми, в 
които обясняваме условия-
та и възможностите за ки-
тайски инвестиции в Бъл-
гария. В тези форуми са 
участвали представители 
на различни институции. 
Но тук има едно важно ус-
ловие – трябва да правим 
разлика между китайските 
инвестиции, китайски биз-
нес проекти и китайското 
финансиране. Това са три 
различни неща и трябва да 
се научим да правим разли-
ка между тях. Това е много 
важно и ще даде възмож-
ност да се разбере по-ясно 
защо в България почти ня-
ма преки китайски инвес-
тиции. Работя усилено и в 
тази насока, провеждаме 
различни семинари и обу-
чения и други инициати-
ви, защото смятам, че по-
знавам добре китайските 
си партньори, техните из-
исквания и възможности, и 
съм сигурен, че ще прео-
долеем заедно някои преч-
ки по пътя към увелича-
ване на китайските инвес-
тиции в България. Защото 
това е от полза и за двете 
страни. Българските биз-
несмени, предприемачи и 
инвеститори от своя стра-
на не трябва да забравят 
необятните възможности 
за бизнес в Китай и да се 
възползват от тях!

Много важно е да подчер-
таем, че ние работим с ки-
тайски партньори”, добавя 
той и посочва като пример 
един от най-големите дър-
жавни консорциуми на Ки-
тай – High hope international 
Group, която е на 248-о мяс-
то в класациите на топ 500-
те най-големи фирми в та-
зи област.

„През последните ня-
колко години обаче всич-
ки сме свидетели как пан-
демията от COVID-19 заба-
ви и дори спря нашата ра-
бота и няколко наши съв-
местни с китайската стра-
на проекта спряха, но съм 
убеден, че през следваща-
та година ще продължим 
практическото им реали-
зиране”, казва още г-н Си-
меонов. 

Инвестициите  
в България са от полза и 

за двете страни
В разговора на бизнес-

мена с КМГ в отговор на 
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традиЦии

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Музеите в селата в 
провинция Джъдзян  

Пресъздаване на древния дворец Дамин  
с дигитални технологии

ело Чъдзядоу се нами-
ра в района на град Ху-
джоу, провинция Джъд-
зян. В неговия Музей на 
земеделието са изложе-
ни редица стари пред-

мети, например дъждобран от сла-
ма, бамбукови шапки, плуг, камен-
на мелница, воденица и др. „Все-
ки експонат има своя история. Те-
зи фризьорски инструменти в дър-
вената кутия например са подарък 
от дъщерята на фризьор от наше-
то село. А тази голяма воденица е 
на моя чичо“, обяснява кметът на 
селото Ю Гънжун.

През септември 2021 г. Джъдзян 
е една от трите провинции, които 
се опитват да създадат музеи в се-
лата. Провинцията си е поставила 
за цел в рамките на 14-ата пети-
летка да изгради 1000 селски му-
зея, а районът около град Худжоу 
е определен като експериментална 
зона. Тук започват да се появяват 
редица специфични селски музеи, 
които показват местната култура.

„В момента 63 селски музея в 
района на град Худжоу са включени 
в списъка на провинция Джъдзян, 
с което градът се нарежда на вто-
ро място по брой в провинцията“, 
разказва Дзъ Дзие, заместник-ди-
ректор на Отдела за защита на 

културните реликви. „През 14-ата  
петилетка всяко село в района ще 
има свой музей“, добавя той.

В изграждането на селските му-
зеи Худжоу се фокусира върху спе-
цификата, местната култура и на-
чините за популяризиране. В нача-
лото на април 2021 г. управата на 
града организира семинар, на кой-
то експерти обсъждат конкретни-
те детайли, като броя на експона-
тите, площта на изложбените за-
ли и други. „Преди това нямаше 
ясни стандарти за изграждането и 
управлението на селските музеи 
в страната. През декември 2021 г. 
Худжоу бе първият град, който оп-
редели конкретните цели, дефини-
ции, стандарти и норми. Въз осно-
ва на  тях провинция Джъдзян съ-
що усъвършенства своите инструк-
ции“, казва Дзъ Дзие и продължа-
ва. „Селският музей е и като спо-
мен за миналото на родния край 
със събраните в него културни ре-
сурси. „Той обяснява също, че през 
2022 г. 82 селски музея са покри-
ли различните стандарти. Средни-
ят брой на експонатите в тях е дос-
тигнал 384. Статистическите дан-
ни сочат, че 45% от селските му-
зеи в района на Худжоу са дело 
на местни компании и физически 
лица. Сю Хао, експерт в сферата 

рез последните 
години често се 
случва истори-
чески сгради да 
бъдат увредени 
или разрушени 

заради бедствия, като оп-
устошителния пожар, кой-
то унищожи голяма част от 
парижката катедрала „Нотр 
Дам“. Това накара Китай да 
обърне по-голямо внимание 
на опазването на старинни-
те си сгради, което не е лес-
на задача, защото те са по-
строени предимно от дър-
во и тухли.

Как модерните техноло-
гии и интелигентните начи-
ни могат да помогнат за за-
щитата на тези крехки кул-
турни паметници? Дигитал-
ната четка за рисуване на-
пример може да съхрани и 
реконструира много от за-
губените древни сгради. То-
ва показаха проучванията 
и опитът на някои изсле-
дователи.

„В дигиталните архиви 
може да се запазят инфор-
мация и детайли за строи-
телните материали и техни-
ки на древните сгради, да се 
предоставят насоки за бор-
бата с ерозията или случай-
ните повреди. С помощта 
на дигиталните технологии 

С
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на бонзаите, превръща изоставена 
ферма в музей и в момента е не-
гов директор. В музея на открито 
има повече от 5000 бонзая, над 500 
древни саксии, както и фрагменти 
и реплики от различни династии. 
Според Сю Хао Китай е родината 
на бонзаите, а създаването на то-
зи музей е негова дългогодишна 
мечта. Той се надява повече фено-
ве на това забележително изкуство 
от целия свят да научат за истори-
ята му в Китай и да предадат тези 
знания на поколенията.

Развитието на селските музеи се 
сблъсква и с редица проблеми, на-
пример слабата интеграция между 
селото и индустрията, липсата на 
специфични мероприятия и доста-
тъчно внимание от страна на тури-
стите. Яо Дзин, заместник-директор 
на туристическия център на окръг 

Дъцин, споделя начините, които те 
са използвали за преодоляване на 
тези пречки. „Местните компании 
се включиха активно, като се фо-
кусираха върху културните ресур-
си и популяризирането им“, разказ-
ва той. През април 2022 г. родна-
та къща на китайския експерт по 
електротехника Джун Джаолин е 
превърната в музей. На входа му 
стои ръчен генератор, който вед-
нага привлича интереса на посе-
тителите. „След ремонта на стара-
та къща на Джун Джаолин и пре-
връщането й в музей, тя бе посе-
тена от хиляди туристи. Бяха ор-
ганизирани и различни семинари 
и лекции. Така музеят стана попу-
лярен“, обяснява Яо Дзин.

В момента селските музеи обо-
гатяват не само културния, но и ду-
ховния живот на местните жители.

могат да се пресъздадат и 
разрушени древни сгради, 
които имат историческа и 
културна стойност, и да се 
възстановят ценни култур-
ни спомени“, обяснява Бай 
Сюеюе, докторант в Пекин-
ския лесотехнически уни-
верситет, която се занима-
ва с проучвания в областта 
на планирането и опазване-
то на древните сгради.

Преди повече от година 
тя участва в проект, въз-
ложен от Изследовател-
ския институт на двореца 
Дамин, за дигиталната му 
реставрация въз основа на 

археологическите находки. 
Възстановяването на един 
такъв архитектурен обект 
е изключително предизви-
кателство за Бай Сюеюе. 
Целият дворец заема площ 
от над 5000 кв. м, а за по-
строяването му са използ-
вани 192 колони – три пъ-
ти повече от залата „Тайхъ“ 
в Забранения град. Залата 
„Линдъ“ в двореца Дамин 
е отдавна разрушена, а ос-
таналите древни сгради от 
времето на династия Тан са 
малко. Затова изследовате-
лите са много затруднени. 

Бай Сюеюе изследва ста- 

ри текстове и търси инфор-
мация, за да се опита да си 
представи атмосферата през 
династия Тан, особено в за-
лата „Линдъ“. От археоло-
гическите находки на дво-
реца Дамин до най-новите 
открития от същия период 
на други обекти в страна-
та и чужбина, от описани-
ята на поети от тази епоха 
до резултатите от реставра-
цията на подобни сгради, тя 
се опитва да реши сложната 
задача. До момента е събра-
ла повече от 169 документа. 

Моделът й се опира на 
научни изследвания с из- 

цяло триизмерен подход за 
„дигиталното възстановява-
не“. Например извивката на 
стрехите не е „нарисувана“, 
а „изчислена“. С помощта 
на своя преподавател тя из-
ползва древните строителни 
техники, записани в доку-
ментите от династия Сун, 
за да направи изчисленията, 
така че „да огъне“ линиите 
на двореца в плавна дъга. 

„В процеса на възстано-
вяването се оказа, че архи-
тектурата на двореца Да-
мин е много по-масивна 
и сложна, отколкото мо-
жех да си представя.“ Бай 
Сюеюе казва, че истинска-
та цел е да се проучи кул-
турата, която стои зад нея, 
и да се пресъздаде богато-
то културно наследство на 
китайския народ. 

През ноември тази годи-
на бе представена изложба 
с резултатите от дигитал-
ната реставрация на дворе-
ца Дамин, като възстано-
веният модел бе нарисуван 
от Бай Сюеюе и предста-
вен от екип от конструк-
тори на 3D модели и тех-
нологии за виртуална ре-
алност. Така посетителите 
имаха възможност да видят 
величието на този древен 
дворцов комплекс. 

Джъдзян е една от трите провинции, които се 
опитват да създадат музеи в селата, и си  
е поставила за цел в рамките на 14-ата петилетка  
да изгради 1000 селски музея
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т 2012 г. китай- 
ският филмов 
пазар поддържа   
висок темп на 
растеж. Въпре-
ки забавянето 

през 2016 г., той все още е 
сред първите в  света в то-
ва отношение. През 2019 г. 
общият обем на боксофиса 
в Китай достигна 64,266 ми-
лиарда юана, което е само 
около 2 милиарда долара 
разлика от филмовия пазар 
на Северна Америка, кой-
то бе най-големият в света 
за същата година. По-къс-
но заради въздействието на 
епидемията от коронавирус, 
намаляването на продукци-
ите, затварянето на кината 
и много други причини бок-
софисите спаднаха рязко. В 
тази връзка след оптимизи-
рането на мерките за пре-
венция и контрол на зара-
зата правителството въведе 
редица политики в помощ 
на филмовата индустрия. 
През 2021 г. боксофисът се 
увеличи до 47,258 милиарда 
юана, а до 29 август 2022 г. 
приходите на кината през 
лятната ваканция надвиши-
ха 9 милиарда юана, което 
е далеч повече от година 
по-рано, когато бяха 7,381 
милиарда юана. Китайски-
ят филмов пазар постепен-
но започна да се възстано-
вява и да възвръща своята 
жизненост.

През последното десе-
тилетие местната филмова 
индустрия се опитва да про-
тивостои на въздействие-
то на чуждестранните фил-
ми (особено холивудските), 
търсейки пътища за разви-
тие с китайска специфика. 
През 2012 г. Китай и САЩ 
подписаха меморандум за 
разбирателство при реша-
ване на въпроси, свързани с 
филмите, в рамките на Све-
товната търговска органи-
зация. През 2022 г. боксо-
фисите на китайските про-
дукции заеха около 49% дял 
на вътрешния пазар. 

Пред силната конкурен-
ция китайската филмова 
индустрия прокарва своя 
уникален път чрез филми, 
в които преобладават ки-
тайски елементи, набляга 
се на стремежите на китай-
ците, което привлича ки-
тайската публика. 

През последните години 
боксофисът на китайски-
те филми постоянно заема 
над 50% пазарен дял, дори 
през 2020 г. и 2021 г., кога-
то производството в свето-
вен мащаб бе в застой зара-
ди пандемията, китайските 
продукции се представиха 
добре и пазарният им дял 
достигна 84%.

В новата ера бързо се 
появиха и таланти, които 
се превърнаха в основен 
двигател за филмовия па-
зар. Непрекъснато изпъкват 

О

Китайската филмова индустрия 
през последните десет години

В една нова епоха е нормално да се 
появят свежи идеи, които да зададат 
посоката за развитието на китайската 
филмова индустрия. През последните 
десет години тя напредва бързо, 
конкурентоспособността й расте, 
тенденциите и моделите добиват други 
измерения, а на пазара започват да 
преобладават местното производство 
филми. В същото време се подобрява 
мениджмънтът и боксофисите заемат 
водещи места в света. Като цяло 
китайската филмова индустрия се радва 
на изключителни постижения в своята 
история.

киното расте, младите ре-
жисьори с пълна готовност 
отговарят на нуждите на 
новото поколение зрители 
по отношение на темите и 
изразните средства.

Трябва да се подчер-
тае, че по-младото поко-
ление режисьори са сил-
но повлияни от комерсиал-
ния стил на холивудските 
филми, спазват търговски-
те закони, придават по-го-
лямо значение на марката 
и са ангажирани със се-
рийно творчество. Повече-
то от творбите им са ино-
вативни по отношение на 
сюжета и изразните форми, 

постигайки сравнително 
добри резултати в боксо-
фиса. Това е голям принос 
за развитието на китайския 
филмов пазар.

С непрекъснатия растеж 
на боксофисите и разширя-
ването на филмовия пазар, 
филмовата индустрия при-
влича все по-голямо  вни-
мание. 

Интернет компаниите 
вече са част от целия про-
цес на производството на 
филми. В страната е раз-
вит навикът не само за он-
лайн пазаруване, но и за он-
лайн закупуване на биле-
ти. Тези интернет компании 

връзката между киното и 
другите видове продукции 
се засилва чрез насърчава-
нето на пазара. Ако филмът 
е успешен, той може да бъ-
де адаптиран в онлайн вер-
сия или онлайн постанов-
ка, а телевизионните сери-
али и онлайн постановки-
те – във филм.

През последното десе-
тилетие китайската фил-
мова индустрия се е прид-
вижила значително напред 
и пространството за разви-
тие се разширява непре-
къснато, образувайки уни-
кален механизъм за гене-
риране на филми. Те са 
предназначени за различ-
ни групи зрители. Комеди-
ите, младежките, роман-
тичните, военните и науч-
нофантастичните филми 
постепенно се превръщат 
в основна движеща сила 
за пазара.

С непрекъснатото раз-
ширяване на индустрията 
и постепенното установява-
не на пазара на местни ки-
тайски филми, продължа-
ват да се появяват и нови 
таланти. Така развитието 
на китайското кино върви 
в крачка с епохата. През по-
следното десетилетие бър-
зият напредък на китайска-
та филмова индустрия по-
казва разнообразни и мно-
гоизмерни характеристи-
ки. Политиките на прави-
телството съдействат за из-
бирането на смислени те-
ми, което помага на голям 
брой китайски режисьори 
да насочат в правилна по-
сока усилията си. Освен то-
ва китайският филмов па-
зар предоставя по-широ-
ко пространство за по-ди-
версифицирано творчест-
во и по-научен индустриа-
лен модел. 

Всичко това дава въз-
можност на китайското ки-
но да стъпи на световния 
пазар и да даде своя принос 
за напредъка на световната 
филмова индустрия.

участват и в популяризи-
рането на филмите чрез 
реклами, откриват нови 
платформи за прожекции. 
„Филм плюс интернет“ ве-
че е важен модел за разви-
тието на китайската фил-
мова индустрия.

С настъпването на ди-
гиталната ера традицион-
ната концепция за кино 
се обогатява и разширя-
ва. Съществуват различни 
степени на взаимодействие 
и интеграция между фи-
лмите и телевизионните 
сериали, онлайн театрал-
ните постановки, анимаци-
ята, документалните и ре-

имената на млади режисьо-
ри и актьори, чиито идеи 
и игра са близки на съвре-
менната публика. Всичко 
това е доказателство за ог-
ромния потенциал на ки-
тайския филмов пазар.

Въпреки различните 
съмнения относно младите 
режисьори, техните индиви-
дуални методи на изразява-
не, разнообразните им спе-
цифики и ориентация не-
съмнено ще променят тра-
диционния имидж на ки-
тайското кино. Те са пълни 
с увереност и в същото вре-
ме усвояват методите на ра-
бота на чуждестранните си 
колеги по отношение на сю-
жета, аудио-визуалния език 
и ефекти. В момент, кога-
то в Китай интересът към 

кламни филми, трейлърите  
и т. н. Това оказва влияние 
върху концепцията за ки-
но, а интелигентният под-
ход и методи се превръщат 
в задължителни. Всъщност 
дигитализацията формира 
посоката за развитие и да-
ва възможност за разши-
ряване на традиционните 
понятия за филмовата ин-
дустрия. Можем да твър-
дим, че през последните 
години филмовата индус-
трия вече не съществува 
самостоятелно. Тя е тяс-
но свързана с различните 
медийни форми.

По същия начин взаимо- 
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Студената зима в провинция 
Хъйлундзян е идеална  
за зимните спортове
Какво правят 
китайците по 
време на Пролетния 
фестивал? През 
първата зима след 
Зимните олимпийски 
игри в Пекин една 
от най-популярните 
дейности е масовото 
спортуване на лед 
и сняг, съобщава 
агенция Синхуа от 
Харбин. 

имата в този Се-
вероизточен ки-
тайски град в 
провинция Хъй-
лундзян винаги е 
студена и снежна 

и това обуславя история-
та на зимните спортове в 
града и неговите околно-
сти. По време на Пролет-
ния фестивал и тази година 
тук има много коли, парки-
рани по заснежените скло-
нове край пътищата в Хар-
бин. Хората идват, за да се 
наслаждават на красотата 
на заснежените склонове, 
да карат ски и кънки.

„Идвам в Харбин да се 
забавлявам и да играя с де-
цата си по време на Про-
летния фестивал. Наблизо 
може и да се наемат снеж- 
ни пръстени“, каза Джан 
Шуобин, жител на Харбин.

За тези, които не са за-
палени по ските, кънките 

З

по този спорт са създали 
малки игрища със самодел-
ни врати, където шестима 
души могат да се разделят 
на два отбора и да се със-
тезават върху замръзнали-
те реки. 

„Още преди Пролетния 
фестивал се договорихме с 
моите приятели да играем 
хокей на лед тук. Радвам 
се, че го направихме. Вре-
мето е много студено, но 
това не може да ни спре“, 
споделя фенът на хокея на 
лед Сун Тиенфу.

През тази първа след Зим- 
ните олимпийски игри в 
Пекин зима ентусиазмът 

могат да се видят различ-
ните съоръжения, включи-
телно моторни шейни, мо-
торни велосипеди, кърлинг 
и други.

„Зимните олимпийски 
игри в Пекин активизира-
ха ентусиазма на любите-
лите на ледени и снежни 
спортове, а тази година ин-
тересът на хората към тези 
дейности по време на Про-
летния фестивал е особено 
висок“, казва Хе Ли, дирек-
тор по развитието и експло-
атацията на традиционния 
Карнавал на лед и сняг в 
Харбин.

Ски курортът Ябули в 
Харбин също привлича 
скиори от цялата страна, 
които се чувстват тука ка-
то в зимен рай. „По време 
на Пролетния фестивал ис-
ках да карам ски в плани-
ната, затова дойдох в Ябу-
ли“, споделя Ци Ситен от 
южнокитайската провин-
ция Гуандун, който пре-
карва тук три дни от сед-
емдневната си почивка за 
Пролетния фестивал. 

По време на фестивала в 
Харбин се проведоха мно-
го младежки състезания по 
ледени и снежни спортове, 
като Националния младеж-
ки турнир по хокей на лед, 
игри на лед и сняг за уче-
ници от началните и сред-
ните училища, а също и иг-
ри по снежен футбол.

„Зимните олимпийски 
игри в Пекин през 2022 г. 
не само насърчиха разви-
тието на състезателните 
спортове в Китай, но съ-
що така събудиха люби-
телския ентусиазъм на ки-
тайския народ за ледени и 
снежни спортове“, изтъква 
Чиан Фуйон, директор на 
Спортната служба на про-
винция Хъйлундзян. 

за ледени и снежни спор-
тове не само озари улици-
те на Харбин, но и енер-
гизира местния туристиче-
ски пазар. 

Една от атракциите на 
града е 500-метровата ле-
дена пързалка в побелелия 
Харбин, където почти все-
ки ден има дълги опаш-
ки от чакащи любители на 
кънките. Разбира се, и пар-
кът за ледени спортове, по-
строен върху замръзналата 
река Сонхуа, се превръща в 
любимо място за туристи-
те, които пристигат в гра-
да за Пролетния празник. 
От брега на река Сонхуа 

са подходяща алтернати-
ва. Независимо дали ста-
ва дума за замръзнала-
та река Сонхуа, която ми-
нава през Харбин, или за 
замръзналите езера в пар-
ковете, Харбин е рай и за 
любителите на кънките. В 
езерния парк Дайсю в Хар-
бин замръзналото езеро из-
глежда като красива леде-
на дъга, по която се плъз-
гат кънкьорите. Тук вина-
ги ще видите и много тре-
ньори с техните питомци. 

В Харбин няма нужда да 
влизате на добре оборудва-
ните стадиони, за да играе-
те хокей на лед. Запалените 



16 днесКитай
3 – 9.02.2023

КалейдоСКоп

Възраждане 
на културни 
традиции
У Суеи е една от 
наследничките 
на специфично 
нематериално 
културно 
наследство и 
може да превръща 
сламата в красиви 
и причудливи 
фигури.

Снимка Синхуа

итай е отчел око-
ло 308 милиона 
вътрешни турис-
тически пътува-
ния по време на 
седемте почивни 

дни за Пролетния фестивал.  
Това е с 23,1% повече на 

годишна база в сравнение 
със същия период от мина-
лата година, а още по-ин-
тересно е, че в сравнение с 
периода преди пандемия-
та туризмът показва възста-
новяване до 88,6% от стой-
ностите за 2019 г. Това от-
белязват последните данни 
на  Министерството на кул-
турата и туризма.

Приходите от вътрешен 
туризъм достигат 375,843 
милиарда юана, което е с 
30 процента повече на го-
дишна база, възстановявай-
ки се до 73,1% от същия пе-
риод на 2019 г.

К

308 милиона вътрешни 
пътувания по време  
на Пролетния фестивал

Китайският туристиче-
ски пазар остана стабилен 
по време на празника. Уси-
лията на туристическите 

компании и местните влас- 
ти гарантираха един успе-
шен новогодишен туристи-
чески период. 

о края на 2022 г. 
количеството ди-
гитални юани в 
обръщение дос-
тигна 13,61 млрд. 
юана (около 2,01 

млрд. щатски долара), сочат 
данни на Китайската народ-
на банка.

Паричната база (МО) на 
Китай, в която е включена 
и дигиталната валута, дос-
тигна 10,47 трилиона юана 
до края на миналата годи-
на, което е с 15,3% повече 
на годишна база, според ин-
формация на банката.

„Дигиталният юан е за-
конно платежно средство, 
а със сценариите за при-
ложението му стойността 
на трансакциите и количе-
ството, което се увеличава 

Д
Дигиталната китайска валута 
достигна 13,61 млрд. юана 

стабилно през последните 
години, системите за упра-
вление и изчисления се по-
добриха“, каза за „Синхуа“ 
заместник-управителят на 
банката Сюен Чаннън.

„Включването на диги-
талния юан в паричната ба-
за може да отрази маща-
ба на валутата в обраще-
ние по по-точен начин“, до-
бави той.

Н

Жителите на Пекин 
се докоснаха до 
древните традиции

а 24 януари, или третия ден от китайска-
та Нова година, жителите на Пекин има-
ха възможност да се запознаят отблизо с 
китайска култура. Те бяха допуснати да 
разгледат и пробват красивите костюми 
и маски, които са специфичен елемент от 

това древно изкуство.
Пекинската опера е уникална комбинация от тра-

диционна музика, колоритни вокални техники, жес-
томимичен език, танц, акробатика, елементи от бой-
ни изкуства, ярки костюми с масивна глава (до 10 
килограма всеки) и най-сложен грим, който се при-
лага за 3 часа. През 2010 г. пекинската опера вле-
зе в Списъка на ЮНЕСКО за културно наследство.


